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SZENTHÁROMSÁG VASÁRNAPJA          B év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: MTörv 4,32-34,39-40 – Róm 8,14-17 – Mt 28,16-20 
Az Apostolok küldetése  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket ezen a nagy ünnepen, Szentháromság vasárnapján.  
Minden szentmisét ezzel a köszöntéssel kezdünk, ami talán a papok ajkán is ellaposodott. 
Hogy is szól? „Urunk Jézus Krisztus kegyelme, az Atyaisten szeretete és a Szentlélek 
egyesítő ereje legyen mindnyájatokkal. És a Te lelkeddel.” Aztán keresztvetéssel kezdjük a 
szentmisét. Olyan megszokott.  
Igen sokszor látom, - ahogy itt állok szemben a testvérekkel, - hogy vannak, akik úgy szórják 
magukra a keresztet. Van a vállunkon éppen elég, fölösleges még ezt is tenni, de ha már 
keresztet rajzolunk magunkra, akkor azt illik méltóképpen tenni. Hiszen minden egyes 
keresztvetéssel ezt a titkot, hitünknek ezt a legnagyobb misztériumát akarjuk valamiképpen 
magunkra rajzolni. Vagy ennek a titoknak jegyében élünk, vagy nem is vagyunk 
keresztények.  

Akkor most így kezdődjön el ez a szentmise: 
„Az Atya, a Fiú és a Szentlélek nevében. Ámen.” 

 
Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket és bánjuk meg bűneinket, 

hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
A szentmise bevezetőjében mondottam, hogy ma hitünk legnagyobb titkával szembesülünk. 
Tudatosítsuk magunkban, hogy itt nem csupán tudósok, teológusok, filozófusok 
valamilyenfajta eszmerendszeréről van szó, - amik általában a mi kisebb fejünkbe nem férnek 
el, - hanem a szó legteljesebb értelmében az életről van szó. Amikor azt mondtam, hogy a mai 
ünnep hitünk legnagyobb titka, akkor az élet nem titok?  
 

Ki tudja az élet titkát megfejteni?  
Kinek van fogalma arról, mit jelent az,  
hogy megszületni, végigjárni egy utat,  
aztán a végén itt hagyni ezt a földi világot?  
Kinek van igazából erre válasza?  

 
Amikor mi a titok szóval találkozunk, akkor ne rémüldözzünk. Nehogy azonnal eltoljuk 
magunktól, mert érthetetlen a számunkra. Micsoda szerencse, hogy sok mindent nem értünk. 
Mi lenne, ha csak az létezne, amit mi emberek megértünk. Mi lenne, ha a szerint alakítanánk, 
formálnánk az életünket, amit megértünk. 
 
Szent Ágoston gondolkodik a Szentháromságról 
Tény, hogy egy olyan titokról van szó, amit az ember föl nem foghat. Szent Ágostontól - aki 
egyik legnagyobb gondolkodója volt az emberiségnek - ismerős egy legenda. Amikor könyvet 
írt a Szentháromságról, akkor megakadt. Kiment a tengerpartra, ott sétált föl-alá és törte a 
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fejét, hogyan lépjen tovább. Meglátott ott egy kicsi gyereket, aki gödröt ásott egy kagylóval és 
a tenger vizét merítgette át abba a gödörbe. Megkérdezte tőle: „Kisfiam mit csinálsz?” 
„Átmerem a tengert ebbe a gödörbe.” Akkor Ágoston megvilágosodott és azt mondja: Végül 
is erről van szó. Hogyan lennénk mi képesek a végtelen Istent valamiképpen felfogni a mi 
emberi agyunkkal? Érthetetlen számunkra az Isten. Szerencsére. Nem véletlen, hogy a 
Szentatya, XVI. Benedek pápa a címerébe is beletetette a kagylót, mert Szent Ágoston 
tanítványnak tartja magát, aki egész élete során, tudományos munkássága során az igazságot 
kutatta. 
 
A Szentháromságos élet áradjon ki a világba! 
Nekünk mégiscsak magunkévá kell tenni valamit ebből az üzenetből.  
Már az ószövetségi Szentírás is beszél a Teremtőről, a Könyörületesről, aki megérteti magát a 
prófétákkal és a nép nagyjaival. Akik aztán továbbadták, amit megértettek a könyörületes 
Isten titkából és így élt Isten rajtuk keresztül valamiképpen minden emberben. 
 
Az Újszövetség már egyértelműen beszél az Atyáról, beszél Jézusról, a Fiúról, aki azt mondja 
magáról, hogy Én és az Atya egy vagyunk. Jézus beszél a Lélekről: akit elküldök nektek és 
veletek marad, mint vigasztaló, mint erősítő, hogy tanúságot tudjatok tenni az Istenről. A 
Szentírás ennyit mond ezzel kapcsolatosan.  
Jézus, amikor elküldi az apostolokat, akkor azt mondja: – hallottuk ma is, -  
 

„Menjetek el az egész világra, hirdessétek az evangéliumot,  
tegyetek tanítványommá minden népet  
és kereszteljétek meg őket az Atya, a Fiú és a Szentlélek nevében.”  

 
Ahányszor keresztelünk, ez a Szentháromságos isteni élet árad belénk! 

Jézus azt várja tőlünk, amikor elküld bennünket, 
hogy áradjon ki belőletek ez a Szentháromságos élet a világba! 

Ez a küldetésetek! 
 

Az erő, az igazság és a szeretet motivál bennünket! 
Ha ilyet mond Jézus, ha ezt várja tőlünk, hogy ezt az életet befogadjuk, és ez áradjon ki 
belőlünk erre a világra, hogy ennek a világnak lelke legyen, akkor ezt nem lehet azzal 
elintézni, hogy ez titok, nem értjük. Nem értjük? Akkor hogyan? Mégis erre hivatkozva kell 
élni tanúságtevőként az életünket? Segít ebben egy zseninek, Danténak a meglátása.  
 

Dante azt mondja: 
„Az Atyaisten erő, a Fiú a főokosság, a Lélek az ősszeretet!” 

 
Valamit megsejtet ez a zseniális ember ebből a titokból. Ha őszinték vagyunk, nem ez alatt a 
csillagzat alatt gondoljuk el az életünket?  
 

Nem az erő, az igazság és a szeretet motivál bennünket?  
Meg akarja az ember mutatni az erejét. Sportolók, hatalomra jutott emberek.  
Meg akarja mutatni az ember az igazságot.  
Az igazságot kutatjuk és keressük ebben a világban. Van igazság?  
Meg akarja mutatni az ember a szeretetét.  
A közösségről van szó. Az egymással való kapcsolatunkról van szó. 
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Nálunk az a probléma, 
hogy ez a három egymástól függetlenül is meg tud jelenni az életünkben.  

Meg tudjuk mutatni az erőnket,  
de nem vagyunk igazságosak, vagy nem szeretünk.  

Meg tudjuk mutatni az igazságot,  
de erőtlenek vagyunk és nincs bennünk szeretet.  

Tudunk szeretni, egymással kapcsolatban lenni,  
de ugyanakkor igazságtalanok vagyunk gyakorta, vagy gyengék.  

 
Ha Istenre gondolunk, 

akkor  az erőnek, az igazságnak, meg a szeretetnek 
valamilyenfajta egysége jelenik meg! 

 
Az Atya!  

Gondoljunk arra az Atyára, aki az őskezdet, aki az élet akarója.  
Aki életet akar és életet teremt, ráadásul azért, hogy ez az élet megmaradjon:  
könyörületes! Ez a jellemzője az Atyának! Életet ad és könyörületes. 

 
A Fiú,  

aki visszatekint az Atyára, aki az igazság hordozója. Hogyan?  
Úgy, hogy fölismeri, mi az Isten akarata és azt megteszi.  
Ez az igazság. Milyen más igazságot akarunk mi emberek? Van más? 

 
A Lélek,  

aki az erőt adja, hogy az ember értékelni tudja az életet,  
hogy az ember tudja azt, hogy csak könyörületes lélekkel lehet menni ezen az úton.  
A Lélek az, aki segít bennünket abban, hogy megismerjük, mit vár tőlünk az Isten  
és legyen erőnk ahhoz, hogy ezt meg is tegyük. 

 
Így árad a világba belőlünk és általunk ez a Szentháromságos élet! 
Erre kell gondolni, nem a titokkal kell ennél bővebben foglalkozni. 
Úgyse értjük, Ágoston sem értette, akkor mit akarunk mi. De ez viszont érthető. 
 

Az atyaság hivatása válságban van 
Sajátos, lehet, hogy egyéni gondolat, de azt érzem, - érzem, nem tudom, - hogy az Isten titka 
azért illan el, az emberek azért fordítanak hátat az Istennek, mert válságban van az atyaság 
eszméje.  
 

Az atyaság: hivatás. Ha ezt megkérdőjelezik,  
akkor ezzel együtt a tekintély fogalma is a mélybe süllyed.  
A modern kornak az igazi baja itt van.  
Ugyanis az apaság küldetés.  

 
A mindennapi beszéd ezt így fejezi ki: „Apáról fiúra száll az örökség.” Apáról fiúra. Ebben a 
folyamatban a fiút megregulázzák. A fiúval szemben elvárások vannak. Ugyanakkor ebben a 
folyamatban a fiú lázadozik, mert fel akar nőni. Drámai ez a folyamat. Ez ma mintha eltűnne.  
 

Ugyanis az apai szeretet feltételhez kötött.  
Az apai szeretetnek elvárásai vannak  
és a fiúnak meg kell ezeknek az elvárásoknak felelnie.  
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Az anyai szeretetnek nincsenek feltételei. Az anyai szeretet árad. Az anyai szeretet az ad. Így 
teremtett bennünket az Isten. Az anyai szeretettel is igen nagy gondok vannak, de sokkal 
veszélyesebbnek látom a másikat. 
 

Tudniillik itt az Isten atyaságával van az apáknak egy egészen sajátos rokonsága! 
 

Ha az apák elveszítik ezt a rokonságot,  
akkor a hivatásukat nem teljesítik.  
Akkor ki mondja meg, hogy mik az elvárások,  
akkor ki az, aki az elvárásoknak megfelel,  
akkor milyen lesz az emberi társadalom? 

 
Szentháromság vasárnapjának ünnepén többet kell arra gondolni,  
hogy az Istennek elvárásai vannak velünk, igényei, parancsolatai. 
A fiúságunk azt jelenti, hogy ezeket tudomásul vesszük, és ezekhez igazodunk.  
Ha a Lélek, az Isten Lelke lakik bennünk, abban segít nekünk,  
hogy valóban el tudjuk fogadni, amit az Isten vár tőlünk  
és legyen elég erőnk ahhoz, hogy meg is tegyük az ő akaratát,  
teljesítsük azt, amit ő kér, amit ő vár tőlünk. 
Testvérek! Ilyen egyszerű az emberi élet modellje.  
Ilyen egyszerű ennek a világnak a rendszere.  
Ebben a rendszerben van jelen a Szentháromságos egy Isten a világban.  
Ha nem, akkor a világ hátat fordított az Istennek.  
 

Mi azért vagyunk itt, hogy tudatosítsuk magunkban a küldetésünket 
és arccal az Isten felé forduljunk 

és ebben a fordulatban az ember  minden egyes embert elfogad! 
 

+  A M E N  + 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek! Kérjük nagyon az Isten kegyelmét, hogy küldetésünket komolyan tudjuk 
venni, hogy az istenes Szentháromságos életet nekünk kell ebben a világban megjeleníteni. 
Tele van a világ szélhámoskodással, szcientológusoktól kezdve a legkülönbözőbb 
misztériumvallásokon át. Emberi agyszülemények áldozatai az emberek, a helyett, hogy ezt a 
magától értetődő igazságot, ami misztérium, tudomásul vennék és magukévá tennék.  
A Szentháromság közösség és a közösség csodája az egység!  
Holnap június 4-én a nemzeti összetartozás napja lesz. Az összetartozás közösség és ennek 
következménye az egység. Ha van közösség, akkor van egység. Ha nincs közösség, akkor 
széthúzás van. Nem akarunk közösséget, mert az alkalmazkodást jelent, egymásra figyelést, 
egymásért áldozatot. Ez a roppant egyszerű képlet és akkor van egység. Legalább mi tudjuk 
megmutatni, hogy hol van az igazság!                 Mi 
Atyánk…         
 
Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! Most, amikor a szentmise befejeződik, - ahogy a szentmise elején szóltam, 
- azt is szeretném tudatosítani, hogy áldást kapunk. Ez az áldás az Atya, a Fiú és a Szentlélek 
nevében történik. Nagyon jó lenne, ha mindig tudatosan fogadnánk ezt az áldást is. Fontos, 
mert ezzel az áldással meg lehet élni a mindennapokat.                                    +  Á L D Á S  + 


